

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**
to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be
FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader
<https://athena-afrialives.weebly.com/peace-palestine.html>

Gaza: under the rubble it is our humanity that is dying

**Bichara KHADER
Professor Emeritus of UCL
-Catholic University of Louvain - Belgium-**

For several days now, bombs have been raining down on Gaza. To date (October 11), there have been more than 2,000 deaths, including 560 children and 350 women. 4,000 thousand tons of bombs were dropped on a densely populated territory (5,500 inhabitants per km²) and where **the majority of inhabitants (1.5 million out of 2.2 million) are the children of former refugees** who were driven from their land in 1948

Like many Palestinians scattered around the world, like the majority of European peoples, and like many progressive Jews in Europe and Israel, I am revulsed by the horror of the carnage, outraged by American collusion with the ally Israeli, dismayed by European apathy, and scandalized by the inanity of Arab leaders.

I have always bet on peace and placed my hopes in non-violent resistance to the Israeli occupation. **The first Palestinian Intifada** from 1987 was exemplary in this respect: by throwing stones at Israeli tanks, the Palestinians showed the whole world their rejection of the occupation. The Israeli repression of this non-violent Intifada revealed **the true parameters of the conflict: an inhumane occupation coupled with relentless colonization.** Israel flaunted its strength, of course, but the country's image was damaged.

The Oslo Process, launched in 1993, brought an end to the Intifada. **But the Oslo dream quickly evaporated.** It was in this context of a "broken dream" of a "peace of the brave" that **the 2nd Intifada broke out at the end of 2000.** More violent than the first, it allowed Israel not only to crack down on the Palestinian population but to humiliate its leaders.

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-afrialives.weebly.com/peace-palestine.html>

Hamas, born in the wake of the first Intifada in 1987, strengthened during the second Intifada. Despite the suicide attacks which have discredited the Palestinian movement in the West, **Hamas - Organization of Islamic Resistance - takes advantage of Palestinian disenchantment and strengthens itself by establishing itself throughout the Palestinian territory** through a systematic network thanks to its charitable works, proximity to citizens, and his speech on “true resistance”. **It is therefore no coincidence that he won the legislative elections in January 2006.**

Ostracized by Israel, the United States and the European Union, Hamas was robbed of its electoral victory and prevented from governing: **it radicalized, ejected Fatah from Gaza, and finally took control of the enclave.** We are in 2007. From this moment on, **the Palestinian situation becomes a compendium of paradoxes: two governments without a state in a Palestine cut into two pieces:** Gaza (365 square kilometers) besieged and hungry and the West Bank (or what is left of it) padlocked by Israeli “checkpoints”, a Wall which tears up the territory, a colonization which reduces the West Bank to “a few disconnected territorial confetti”. Despite this, the Palestinians, who are described in the West as "moderates" around President Abbas, continue to naively believe in the peace process, and even coordinate on the security level with Israel. But they only receive empty promises or empathetic but futile outpourings, like those of Obama, who won the Nobel Prize too soon.

Because Israel derails all negotiations by attributing responsibility to the Palestinians. Intoxicated by unparalleled military strength in the region, **Israel believes it is imposing its peace: that of the victors.**

Should we therefore be surprised if Israel, after having neutralized the Government of Mahmoud Abbas in Ramallah, **launches an attack on the Hamas government in Gaza. Four times**, in 2008-2009, in 2012, in 2014 and in 2021, **Israel subjected Gaza to a deluge of fire.** The goal each time invoked and repeated a thousand times: **Israel is defending itself against a terrorist organization dedicated to its destruction.**

The latest tragic Hamas attack on Israeli territory was therefore a

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

blessing for the Israeli government. I have analyzed elsewhere the context, objectives and consequences of this attack. **But I want to affirm here, without any circumlocution, that if I consider that any resistance to the occupying army is legitimate from a legal and moral point, I cannot in any way accept that we attack unarmed civilians.** Whatever the evil that the State of Israel has inflicted on our Palestinian people since 1967 and the massacre of civilians that it commits every day, resistance to the occupier must remain dignified firstly as a question of humanity and for not alienate us from the sympathy and solidarity of public opinion, which we greatly need.

What did Hamas gain? Yes, let's admit that he succeeded in demonstrating his planning capacity, the audacity of his militants and the flaws in Israeli security systems. Let us admit that he succeeded in galvanizing, for a moment, a part of the population of Gaza.

But, have we seen Arab or Muslim leaders applauding "his feat", expressing solidarity with Hamas (apart from Iran)? Or freeze normalization with Israel? Nothing of the sort. Arab leaders called on the international community to protect the people of Gaza, but none applauded Hamas' tragic feat. **As for the population of Gaza, for the 5th time in 16 years, they mourn their dead.**

On the other hand, Western leaders hastened to condemn the Hamas attack, to express their solidarity with the people of Israel, to cover the facades of public buildings with the Israeli flag and the Star of David, and to hammer that Israel has the right to "protect its citizens" against a "terrorist organization", not even mentioning that Israel bears a heavy responsibility because it has occupied, colonized, martyred the Palestinian people for decades.

Once again, we read everything through the "terrorist prism": Hamas is Al-Qaeda (Netanyahu's speech), but Al-Qaeda is execrable, therefore Hamas is execrable. Therefore, its elimination is not only legitimate but "moral" as it could rid the Palestinians of Gaza of the "fanatics" who want to "destroy the State of Israel", and ultimately smooth the path to a just and lasting peace. **Have we forgotten that Rabin was**

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

assassinated by a Jewish fanatic because he wanted to move forward on the path of peace? And why did Presidents Arafat and Abbas, who nevertheless “did not say they wanted to destroy Israel” and who had even recognized this State, only reaped opprobrium, humiliation and promises never kept?

The current carnage in Gaza is the 5th major Israeli offensive on this tiny territory since 2007. It is certainly still early to know the local, regional and international consequences of this latest carnage in Gaza. But one thing is certain: **The only battle Israel cannot win is the battle for peace. There is among Israeli leaders an unshakeable faith in military power that borders on unconsciousness.** They only talk about collective punishment and biblical vengeance, **as if blood could be washed away with more blood.**

The images coming from Gaza are shocking. After having given their approval to the Israeli offensive (self-defense), the United States and the EU are now talking about “proportionate response”, avoiding “targeting civilians”, allowing the supply of essential products”. **But what is a “proportionate response”?** How can we spare civilians when we are dealing with a besieged, 365 km², densely populated enclave? How to send essential products? There is no clear answer to these questions. Clearly Western, especially European, discourse is incomprehensible.

The repeated massacres in Gaza reveal a seized up international system, an international law with variable geometry, a discredited America, a Europe which does not know where it is going, which does not take the measure of the the indignation of its citizens in the face of the intolerable, and, moreover, who no longer has the audacity to think about the future of the Mediterranean. **If the West, friend of Israel, gives Israel free rein, whatever it does, then it is the very idea of the free and democratic West that would die.**

Perhaps Israel will win this "battle", but it will lose the war because, horrified by the images of Gaza, more and more voices in Europe and the United States are rising up and will rise up against the

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

policy of " double standards", against the power of lobbies, against the failure of diplomacy, against the cowardice of leaders.

Sooner or later, there will undoubtedly be an ethical upheaval, a global Intifada of outrage that will put an end to Israel's military escapades and its automatic impunity. The people of Europe now know that their security is also at stake in the Middle East: only peace with justice can drain the murky swamps of hatred and radicalization.

To my Palestinian brothers, I simply remind you of what Socrates, the Greek philosopher, said: darkness should never be a reason not to believe in the light.

Biography

Bichara Khader is Professor Emeritus at the Catholic University of Louvain and Founder of the Study and Research Center on the Contemporary Arab World (GERMAC).

He is the brother of Naïm Khader, first representative of the Palestine Liberation Organization (PLO) in Brussels, assassinated in 1981.

He has been a member of the Group of High Experts on European Foreign Policy and Common Security (European Commission) and Member of the Group of Wisemen on cultural dialogue in the Mediterranean (European Presidency).

Currently he is visiting professor in various Arab and European universities. He has published almost 30 books on the Arab World, the Euro-Arab, Euro-Mediterranean and the Euro-Palestinian relations. "The Greater Maghreb and Europe, Issues and Perspectives", Publisud-Quorum, Paris, 1992; "Conflicts and peace processes in the Middle East", Academia-Bruylant, Louvain-la-Neuve, 1996; "The Euro-Mediterranean partnership, after the Barcelona Conference", L'Harmattan, Paris, 1997; "The Euro-Mediterranean partnership seen from the South", L'Harmattan, Paris, 2001; "Migration in Euro-Arab and

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

Euro-Mediterranean relations”, L’Harmattan, 2011; “The Arab Spring: a first assessment”, Sylleps, 2012.

ORIGINAL TEXT IN FRENCH

Gaza : sous les décombres c’est notre humanité qui agonise

Bichara KHADER
Professeur émérite de l’UCL

Depuis quelques jours, les bombes pleuvent sur Gaza. A ce jour (11 octobre), on décompte plus de 2000 morts, dont 560 enfants et 350 femmes. 4000 milles tonnes de bombes ont été larguées sur un territoire densément peuplé (5500 habitants au km²) et dont la majorité des habitants (1.5 millions sur 2.2 millions) sont **les enfants d’anciens réfugiés** qui ont été chassés de leurs terres, en 1948. Comme beaucoup de palestiniens disséminés dans le monde, comme la majorité des peuples européens, et comme de nombreux juifs progressistes d’Europe et d’Israël, **je suis révolté par l’horreur du carnage**, outré par la collusion américaine avec l’allié israélien, consterné par l’apathie européenne, et scandalisé par l’inanité des dirigeants arabes.

J’ai toujours misé sur la paix et placé mes espoirs dans la résistance non-violente à l’occupation israélienne. **La première Intifada palestinienne** à partir de 1987 a été à cet égard exemplaire : en jetant des pierres sur les tanks israéliens, les Palestiniens montraient au monde entier leur rejet de l’occupation. La répression israélienne de cette Intifada non-violente faisait découvrir les vrais paramètres du conflit : **une occupation**

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

inhumaine doublée d'une colonisation sans répit. Israël faisait étalage de sa force, certes, mais l'image du pays a été ébréchée.

Le Processus d'Oslo, lancé en 1993, a mis un terme à l'Intifada. Mais **le rêve d'Oslo s'est rapidement évaporé.** C'est dans ce contexte de « rêve brisé » d'une « paix des braves » **qu'éclate la 2^{ème} Intifada, fin 2000.** Plus violente que la première, elle permet à Israël, non seulement de sévir contre la population palestinienne mais d'humilier ses dirigeants.

Le Hamas, né dans la foulée de la première Intifada, en 1987, se renforce au cours de la seconde Intifada. Malgré les attentats suicides qui ont discrédité le mouvement palestinien en Occident, le Hamas-Organisation de Résistance Islamique- profite du désenchantement palestinien et se renforce en s'implantant sur tout le territoire palestinien par un maillage systématique grâce à ses œuvres caritatives, une proximité avec les citoyens, et son discours sur « la résistance véritable ». **Ce n'est donc pas par hasard s'il remporte les élections législatives en janvier 2006.**

Ostracisé par Israël, les Etats-Unis et l'Union Européenne, le Hamas se voit **détroussé de sa victoire électorale et empêché de gouverner** : il se radicalise, éjecte le Fatah de Gaza, et finalement prend les commandes de l'enclave. Nous sommes en 2007. A partir de ce moment, la situation des palestiniens devient un condensé de paradoxes : **deux gouvernements sans Etat dans une Palestine coupée en deux morceaux** : Gaza (365 kilomètres carrés) assiégée et affamée et la Cisjordanie (ou ce qui en reste) cadenassée par les « check-points » israéliens, un Mur qui éventre le territoire, une colonisation qui réduit la Cisjordanie à « quelques confettis territoriaux déconnectés ». Malgré cela, les palestiniens qu'on qualifie en Occident de « modérés » autour du Président Abbas, continuent à croire naïvement au processus de paix., et même coordonner sur le plan sécuritaire avec Israël. Mais ils ne reçoivent que des promesses creuses ou des épanchements empathiques, mais futiles, comme ceux d'Obama, trop tôt nobélisé.

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

Car Israël fait capoter toutes les négociations en en faisant attribuer la responsabilité aux Palestiniens. Grisé par une force militaire inégalée dans la région, **Israël croit imposer sa paix : celle des vainqueurs.**

Faut-il dès lors s'étonner si Israël, après avoir neutralisé le Gouvernement de Mahmoud Abbas à Ramallah, se lance à l'assaut du gouvernement de Hamas à Gaza. Par 4 fois, en 2008-2009, en 2012, en 2014 et en 2021, Israël a soumis Gaza à un déluge de feu. Le but chaque fois invoqué et mille fois répété : **Israël se défend contre une organisation terroriste vouée à sa destruction.** La dernière attaque tragique du Hamas en territoire israélien a été donc pain béni pour le gouvernement d'Israël. J'ai analysé ailleurs le contexte, les objectifs et les conséquences de cette attaque. Mais **je veux affirmer ici, sans aucune circonlocution, que si je considère que toute résistance à l'armée d'occupation est légitime du point légal et moral, je ne puis en aucune manière accepter qu'on s'attaque à des civils désarmés.** Quelque soit le mal que l'Etat d'Israël inflige à notre peuple palestinien depuis 1967 et le massacre de civils qu'il commet chaque jour, la résistance à l'occupant doit rester digne pour une question d'humanité d'abord et pour ne pas nous aliéner la sympathie et la solidarité des opinions publiques, dont nous avons un grand besoin.

Qu'est-ce que le Hamas a gagné ? Oui, admettons qu'il a réussi à démontrer sa capacité de planification, l'audace de ses militants et les failles des dispositifs de sécurité israéliens. Admettons qu'il a réussi à galvaniser, pour un moment, une partie de la population de Gaza. Mais, a-t-on vu des dirigeants arabes ou musulmans applaudir « son exploit », exprimer leur solidarité avec le Hamas (à part l'Iran) ? Ou geler la normalisation avec Israël ? Rien de tout cela. Les dirigeants arabes ont appelé la communauté internationale à protéger la population de Gaza, mais aucun n'a applaudi le tragique exploit du Hamas. Quant à la population de Gaza, pour la 5^{ème} fois en 16 ans , elle pleure ses morts.

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

En revanche, les dirigeants occidentaux se sont hâtés de condamner l'attaque du Hamas, d'exprimer leur solidarité avec le peuple d'Israël, de couvrir les façades de bâtiments publics du drapeau israélien et de l'Etoile de David, et de marteler qu'Israël a le droit de « protéger ses citoyens » contre une « organisation terroriste », **ne mentionnant même pas qu'Israël porte une lourde responsabilité** car il occupe, colonise, martyrise le peuple palestinien depuis des décennies.

A nouveau, on lit tout à travers le « prisme terroriste » : Hamas c'est Al-Qaida (discours de Netanyahu), or Al-Qaida c'est exécration, donc le Hamas est exécration. Par conséquent, son élimination est non seulement légitime mais « morale » car elle pourrait débarrasser les Palestiniens de Gaza des « fanatiques » qui veulent « détruire l'Etat d'Israël », et finalement aplanir le chemin d'une paix juste et durable. **A-t-on oublié que Rabin a été assassiné par un fanatique juif parce qu'il voulait avancer sur le chemin de la paix ? Et pourquoi, les présidents Arafat et Abbas, qui pourtant ne « disaient pas vouloir détruire Israël » et qui avaient même reconnu cet Etat, n'avaient-ils récolté qu'opprobre, humiliation et des promesses jamais tenues ?**

Le carnage actuel à Gaza est **la 5^{ème} grande offensive israélienne sur ce minuscule territoire depuis 2007**. Il est certes encore tôt pour connaître les conséquences locales, régionales et internationales de ce dernier carnage de Gaza. Mais une chose est sûre : **La seule bataille qu'Israël ne sait pas gagner est la bataille de la paix**. Il y a chez les dirigeants israéliens une foi inébranlable dans la puissance militaire qui frise l'inconscience. **Ils ne parlent que de punition collective et de vengeance biblique, comme si on pouvait laver le sang avec davantage de sang.**

Les images qui proviennent de Gaza sont choquantes. Après avoir donné leur aval à l'offensive israélienne (légitime défense), les Etats-Unis et l'UE parlent maintenant de « **riposte proportionnée** », d'éviter de « cibler des civils », de permettre la fourniture de produits essentiels ». Mais qu'est-ce une « riposte proportionnée » ? Comment peut-on

**ATHENA-AFRICALIVES CULTURE AND ADVOCACY
PEACE IN PALESTINE and ISRAEL- INITIATIVE
INTERVIEW and NOTES of Professor Bichara Khader**

to contact Pr Bichara Khader bichara.khader@uclouvain.be

FEEL FREE TO USE AND QUOTE THIS ARTICLE copyright Pr Bichara Khader

<https://athena-africalives.weebly.com/peace-palestine.html>

épargner les civils quand on a affaire à une enclave assiégée, de 365 km², densément peuplée ? Par quel moyen, faire parvenir des produits essentiels ? Il n'y a pas de réponse claire à ces questions. Clairement le discours occidental, surtout européen, est incompréhensible.

Les massacres à répétition à Gaza sont révélateurs d'un système international grippé, d'un droit international à géométrie variable, d'une Amérique discréditée, d'une Europe qui ne sait pas où elle va, qui ne prend pas la mesure de l'indignation de ses citoyens face à l'intolérable, et, de surcroît qui n'a plus d'audace pour penser l'avenir de la Méditerranée. Si l'Occident, ami d'Israël, laisse les coudées franches à Israël, quoiqu'il fasse, alors c'est l'idée même de l'Occident libre et démocratique qui agoniserait.

Peut-être Israël gagnera cette « bataille », mais il perdra la guerre car, horrifiées par les images de Gaza, de plus en plus de voix en Europe et aux Etats-Unis, s'insurgent et s'insurgeront contre la politique des « deux poids, deux mesures », contre la puissance des lobbies, contre la faillite de la diplomatie, contre la lâcheté des dirigeants.

Tôt ou tard, Il y aura, à coup sûr, un **sursaut éthique**, une **Intifada mondiale de l'indignation** qui mettra un terme aux chevauchées militaires d'Israël et à son impunité automatique. Les peuples d'Europe savent désormais que leur sécurité se joue aussi en Orient proche : **seule la paix dans la justice peut assécher les marécages troubles de la haine et de la radicalisation.**

A mes frères palestiniens, je rappelle simplement ce que disait Socrate, le philosophe Grec : **l'obscurité ne doit jamais être une raison de ne pas croire à la lumière.**